
NOTATKA
z posiedzenia Komisji Obrony Narodowej

Data posiedzenia: 15 marca 2011 r.

Nr posiedzenia: 92

Posiedzeniu przewodniczył: senator Maciej Klima – przewodniczący komisji.

Porządek posiedzenia: 1. Rozpatrzenie ustawy z dnia 4 marca 2011 r. o ratyfikacji Umowy między
Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Stanów Zjednoczonych Ameryki
dotyczącej rozmieszczenia na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej
antybalistycznych obronnych rakiet przechwytujących, sporządzonej
w Warszawie dnia 20 sierpnia 2008 r., oraz Protokołu zmieniającego Umowę
między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Stanów Zjednoczonych
Ameryki dotyczącą rozmieszczenia na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej
antybalistycznych obronnych rakiet przechwytujących, sporządzoną
w Warszawie dnia 20 sierpnia 2008 r., sporządzonego w Krakowie dnia 3 lipca
2010 r. (druk senacki nr 1143, druki sejmowe nr 3752 i 3894).

2. Sprawy różne.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Stanisław Bisztyga, Jarosław Duda, Henryk
Górski, Maciej Grubski, Witold Idczak, Piotr Kaleta, Maciej Klima, Andrzej
Misiołek, Michał Okła, Andrzej Owczarek, Władysław Sidorowicz, Krzysztof
Zaremba,

− zaproszeni goście:
− Ministerstwo Obrony Narodowej:

− podsekretarz stanu Zbigniew Włosowicz,
− dyrektor Biura Obrony Przeciwrakietowej Piotr Pacholski,

− Ministerstwo Spraw Zagranicznych:
− zastępca dyrektora Departamentu Polityki Bezpieczeństwa Marek

Szczygieł,
− zastępca dyrektora Departamentu Prawno-Traktatowego Andrzej

Misztal,

− przedstawiciel Biura Legislacyjnego w Kancelarii Senatu Mirosław
Reszczyński.

Przebieg posiedzenia:
Ad. 1 Ustawę przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Obrony Narodowej Zbigniew Włosowicz.

Celem ustawy jest wyrażenie przez parlament zgody na dokonanie przez prezydenta
Rzeczypospolitej Polskiej ratyfikacji Umowy między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem
Stanów Zjednoczonych Ameryki.
Umowa dotycząca rozmieszczenia na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej antybalistycznych
obronnych rakiet przechwytujących, sporządzona w Warszawie dnia 20 sierpnia 2008 r., zwana dalej
„Umową”, ustanawiała postawę prawną instalacji w bazie wojskowej na terytorium Polski
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amerykańskich antybalistycznych obronnych rakiet przechwytujących (GBI) oraz regulacje
dotyczące ewentualnego użycia tych rakiet.
W Umowie zawarto szereg rozwiązań prawnych dotyczących m.in. takich kwestii jak status oraz
zasady budowy i funkcjonowania bazy, w której będą rozmieszczone elementy amerykańskiego
systemu obrony przeciwrakietowej z wyrzutniami rakiet przechwytujących, reguły jej używania
przez siły amerykańskie, zasady sprawowania dowództwa w bazie, zabezpieczenie logistyczne bazy,
zasady korzystania z infrastruktury bazy przez znajdujące się w niej siły amerykańskie, współpraca
między organami Rzeczypospolitej Polskiej a Stanów Zjednoczonych Ameryki w zakresie
bezpieczeństwa bazy, ochrona środowiska, odpowiedzialność prawno-międzynarodowa za
ewentualne szkody spowodowane użyciem systemu obrony przeciwrakietowej.
W związku ze zmianą koncepcji systemu obrony przeciwrakietowej, 3 lipca 2010 r. w Krakowie,
sporządzono Protokół zmieniający przedmiotową Umowę.
Zakres zmian w Umowie wprowadzonych Protokołem wyłącznie ma na celu umożliwienie realizacji
zadań sił zbrojnych USA przeznaczonych do rozmieszczenia w Słupsku-Redzikowie na podstawie
nowego systemu obrony przeciwrakietowej, innego niż system wykorzystujący pociski typu GBI.
Przedstawiciel Biura Legislacyjnego nie zgłosił uwag do ustawy.
Podczas dyskusji senatorowie Maciej Grubski, Henryk Górski i Andrzej Owczarek zadali kilka pytań
dotyczących m.in. bezpieczeństwa Polski w razie ataku rakietami balistycznymi z głowicami
jądrowymi, docelowej liczby żołnierzy obsługujących bazę wojskową oraz stopnia zaawansowania
i harmonogramu prac związanych z Umową. Zbigniew Włosowicz stwierdził, że ewentualne skutki
zestrzelenia rakiety niosącej głowice nuklearne są trudne do przewidzenia, natomiast za
konsekwencje takiego zestrzelenia odpowiada zawsze agresor. Poinformował też, że docelowo w
bazie wojskowej w Słupsku-Redzikowie będzie 500 żołnierzy amerykańskich, a ewentualne
zwiększenie tej liczy będzie wymagało zgody ministra obrony narodowej. Na chwilę obecną nie
zaplanowano jeszcze liczy polskich żołnierzy i pracowników do wykonywania zadań na rzecz tej
bazy.
Obecnie prowadzone są już prace studyjne i przygotowawcze. Zgodnie z Umową termin osiągnięcia
pełnej gotowości obronnej przewidziany jest na rok 2018.
W głosowaniu Komisja jednogłośnie poparła wniosek senatora Macieja Klimy o przyjęcie ustawy
bez poprawek (11/0/0).
Na sprawozdawcę komisji na posiedzenie Senatu wybrano senatora Władysława Sidorowicza.

Konkluzja:  Komisja wnosi o przyjęcie ustawy bez poprawek (druk senacki nr 1143A).

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządzono w Biurze Prac Senackich.


